### موضوع الدراسة وأهميتها

تعد مشاركة المرأة في الحياة العامة رهن بظروف المجتمع الذي تعيش فيه ، وتتوقف درجة هذه المشاركة على مقدار ما يتمتع به المجتمع من حرية وديمقراطية من الناحية السياسية ، وعلى ما يمنحه المجتمع من حريات اجتماعية للمرأة لممارسة هذا الدور . ومن هنا أصبحت مشاركة المرأة في التتمية الاجتماعية والاقتصادية حقيقة موضوعية يقرها الواقع وتفرضها تحديات الحاضر المستقبل . فللتنظيمات النسائية على اختلاف أصنافها دورها الأساسي في تهيئة المناخ المناسب للإسراع بمعدلات مساهمة المرأة في برامج التتمية، وفي خلق الأطر المختلفة لتعبئة المرأة لخدمة قضاياها الخاصة .

ويرجع الاهتمام بالجمعيات الأهلية في مصر إلي الدور التتموي الذي تقوم به لاسيما في ظل قدرتها علي استشعار وتقدير حاجات المواطنين باعتبارها الأقرب إلي القاعدة الشعبية وتمتلك القدرة علي تقديم الخدمات بطريقة أفضل وادعي إلي رضاء المنتفعين بالإضافة إلي أنها تستطيع أن تدبر موارد جديدة وغير محدودة تضاف إلي ما ترصده الدولة للموازنات لتحقيق أهداف التتمية وتأتي هذه الدراسة كمحاولة بحثية لدراسة المرأة والمجتمع المدني دراسة سوسيولوجية تحليلية لأدوار المرأة في الجمعيات الأهلية بمدينة المنصورة ، وذلك للتعرف علي طبيعة الأدوار الفاعلة التي تقوم بها المرأة داخل منظمات العمل المدني ، وآليات المشاركة الفعالة في قطاع العمل الأهلي .

### منهج الدراسة وأدواتها

استخدمت الدراسة منهجين أساسيين هما: المنهج الوصفي Descriptive Method، والمنهج التاريخي Historical Method. كما اعتمدت الدراسة على مجموعة من أدوات وهي دراسة الحالة، والمقابلة، والملاحظة، والبيانات الكمية

## نتائج الدراسة

# - المرأة وقضايا مكافحة الفقر والتمكين الاقتصادي

• ما تقوم به بعض الجمعيات في مكافحة الفقر بتوفير بعض فرص العمل البسيطة للسيدات القادرات علي العمل ، وذلك محاولة لرفع مستوي معيشة أسرتهن ، وتأهيلهن

# - المرأة وقضايا حقوق الإنسان والنوع

• أوضحت الدراسة الميدانية الدور البارز الذي لعبته الجمعيات الأهلية وقيادات العمل التطوعي في التوعية التشريعية والدينية لأهم القضايا المطروحة على الساحة وذلك بعقد ندوات للتوعية وزيادة وعي المرأة الثقافي والصحي والقانوني والبيئي بالاعتماد على الذات ، ودمجهن في الحياة الاقتصادية .

### Subject of the study and its importance

The participation of woman in public life depends on the society conditions where she lives; the degree of this participation depends on the amount s of freedom and democracy enjoyed by the society politically and on the social freedoms which the society gives to the woman to play this role. Hence, the participation of woman in the social and economic development becomes an objective fact approved by the reality and imposed by present and future challenges. Different kinds of women' organizations have an essential role in creating the right climate to accelerate the rates of woman contribution in development programs and in creating different frames for the mobilization of woman to serve her own issues.

Paying attention to social associations in Egypt is due to its developmental role, especially in light of its ability to sense and appreciate the needs of citizens as the closest to the grass roots ,have the capacity to deliver services better and to achieve users satisfaction .Moreover, they can manage new and unlimited resources which are added to what the state allocate to the budgets to achieve the development goals. This study is an attempt to investigate the woman and civil society; an analytical and sociological study of woman's roles in the civil associations in Mansoura , in order to identify the active roles carried out by women in the civil work organizations and mechanisms of effective participation in the sector of civil work.

#### The study methodology and tools

The study used two main approaches: Descriptive Method and Historical Method. The study also relied on a set of tools such as, the case study, the interview, the observation and the quantitative data.

### Study results

#### -Women and poverty fight and economic empowerment issues

• What some associations are doing in the fight against poverty by providing some simple jobs to women who are able to work, is an attempt to raise the standard of living of her family, to qualify her to self-reliance and to integrate her in economic life.

#### -Women and human rights and gender issues

• The field study has showed the prominent role played by the civil associations and leaders of volunteering work in the legislative and religious awareness of the key issues on the scene by holding seminars to raise awareness and increase the cultural, health, legal, and environmental awareness of women